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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Klaus by přivítal, kdyby se prezident volil
jinak než senátoři
Prezident Václav Klaus nepovažuje za
vhodné, aby čeští občané v budoucnu volili hlavu státu stejně,
jako nyní vybírají senátory. Systém, při němž do druhého kola
postupují dva nejúspěšnější kandidáti, vede k boji "všech proti
někomu", což není smyslem voleb, řekl dnes Klaus novinářům.

     Vládní politici se většinou přiklánějí právě k modelu senátních voleb. Opoziční ODS je zastáncem
jednokolového systému. Je nicméně ochotna přistoupit i na dvoukolový systém, pokud by ale do
druhého kola prezidentských voleb postupovali ne jen dva nejlepší, ale všichni, kteří získají určité
procento hlasů.

    Zástupci vládní koalice se dnes dohodli, že na podzim předloží parlamentu změny volebního
systému včetně zavedení přímé volby prezidenta. Jakým způsobem mají lidé rozhodovat o nejvyšší
ústavní funkci, se zatím vládní strany konkrétně nedohodly. "V zásadě je jasné, že budeme
předkládat myšlenku dvoukolového systému, ale jaké budou technické detaily, je otevřené," řekl
novinářům premiér a šéf ČSSD Vladimír Špidla. Zda by vláda byla ochotna jednat s ODS o
kompromisu, považuje za předčasné.

    Ať již bude volba příštího prezidenta jakákoliv, bude ji Klaus respektovat. Prezident zdůraznil, že
způsob volby nijak neovlivní jeho další působení na Pražském hradě. Pětileté funkční období vyprší
Klausovi v roce 2008, poté může kandidovat ještě jednou. "Chtěl bych ujistit každého, že jestli bude
ta či ona formy volby příštího prezidenta, v žádném případě to neposune ani o milimetr mé chování a
jednání v příštích čtyřech letech mého prezidentování. Budu respektovat jakoukoliv variantu, která
bude existovat," prohlásil Klaus po jednání Bezpečnostní rady státu.

    Technika volby prezidenta je nicméně podle Klause velmi důležitá. "Myslím, že by bylo vhodné
nalézt nějakou racionální  metodu druhého kola....  Zkušenosti senátních voleb ukazují, že to
jednoduché druhé kolo vede k boji všech proti někomu, a to není smyslem voleb tohoto typu,"
prohlásil prezident.

    Vládní koalice chce změnit i přepočet hlasů na mandáty při volbách do Poslanecké sněmovny.
Podle Špidly má být model spravedlivější než nyní, má více odrážet vztah mezi ziskem voličských
hlasů a ziskem křesel ve sněmovně. Oslabí se také vliv politických stran - ve druhém skrutiniu už
nemají o doplnění zbývajících křesel rozhodovat stranická vedení.
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